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EDITORIAL  
Jistá povídka vypráví, že žabky se roz-
hodly společně uspořádat soutěž a vy-
lézt na vysokou horu. Shromáždili se 
diváci – lidé, které jejich nápad za-
ujal. Žáby odstartovaly a lezly. Vět-
šina diváků se jim smála, nešetřila ani 
nadávkami a vulgárními výrazy. Co to 
je za nesmysl, proč dělají takovéhle 
věci, vždyť jsou to jen obyčejné žáby! 
Měli jsme pravdu, žádná z nich to ne-
dokáže.  
Žáby postupně ztrácely sebevědomí 
a sílu, padaly dolů a vzdávaly snahu 
dostat se až na vrchol. A diváci měli 
radost, že se jim daří žabky znejistit, 
že jejich slova padají na úrodnou 
půdu. Když i ty poslední odpadly, zby-
la jedna jediná. Diváci ještě víc kři-
čeli, vysmívali se jí a  házeli na ni 
různé věci, ale ona pořád lezla a lez-
la… Když byla kousíček od vrcholu, 
diváci se najednou přestali smát 
a začali jí fandit: do toho, do toho! 
A když byla nahoře, křičeli a tleskali 
jí a poté se jí ptali: „Jak jsi to doká-
zala? To byl úžasný výkon!“   
Ale ta žabka neodpovídala. Znova se 
ptali a pak to vyšlo najevo: byla hlu-
chá. 
Výstižný příběh, jenž zazněl z  úst 
předsedy Senátu Miloše Vystrčila na 
letošní konferenci Nestůj stranou, ko-
nané v rámci Mezinárodních dnů proti 
rasismu, vám dnes vyprávím, protože 
výborně demonstruje jednu z ústřed-
ních myšlenek tohoto čísla: Když to 
nevzdáme, budeme vytrvalí a půjde-
me za svým cílem – v tomto případě 
třeba naučit své okolí i sebe toleranci, 
mluvit nahlas o problémech, jako je 
rasismus – bude se na této zemi žít 
lépe těm „druhým“ i nám.  
Jdeme-li za svým cílem, asi je po-
třeba být do jisté míry hluší; nakonec 
se třeba přidají i ti, kteří nás zprvu 
jen tolerují. Koneckonců, ani nadaní 
umělci, vědci či jiné osobnosti často 
nebyli při své cestě na vrchol zrovna 
povzbuzováni… 

Klára Matoušová
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ZE ŽIVOTA CÍRKVE

Nám, varhanickým kurzům Církve československé husitské. Začínaly jsme nečekaně, 
a to z podnětu brněnského biskupa a pátého patriarchy br. Vratislava Štěpánka, v Brně 
a po třiceti letech jsme zase dorazily na stejné místo, do penzionu Zahrada na Lipové ul., 
který nám nabídl vše potřebné. Krásné ubytování, velkou kuchyni k přípravě pokrmů, vel-
kou jídelnu k společnému stolování, Farského síň k setkávání při pobožnostech i pro zkou-
šky sborového zpěvu, bazén 
k ochlazení v horkých dnech, 
příjemné místo na terase k roz-
hovorům. Prostě vše úžasné, 
dokonale připravené k oslavě 
narozenin.  A že bylo v těchto 
dnech na co vzpomínat!  
Vesele, smutně, nostalgicky, 
s úsměvem i se slzou na kra-
jíčku, ale hlavně s obrovskou 
hrdostí. My, varhanické kurzy,  
jsme totiž byly svědky života 
celé jedné generace muzi-
kantů, kteří s námi od prvních 
krůčků rostli a žili. Objevovali 
kouzlo zpěvu, především sbo-
rového, hry na varhany, ale  
i na různé jiné nástroje.  
Zúčastnění z různých míst naší 
vlasti si tak v každém ročníku 
mohli uvědomit, jaké kouzlo 
má hudba s velkým nadšením 
a s láskou provozovaná v její 
nekonečné rozmanitosti, roz-
mařilosti, tichosti a kráse.  
My, varhanické kurzy, jsme ta-
ké byly svědky mnohých osu-
dů, vznikajících i zanikajících 
lásek, lehkých sympatií, bu-
blinkovatých jako šampaňské, 
ale i opravdu hlubokých přátelství, která plynou jako velká klidná řeka. Byly jsme svědky 
narození nových životů i odchodů na věčnost. Někteří se nás jen jemně dotkli, zanechali 
vzpomínku a zase šli dál po své cestě, jiní byli věrní po celých těch třicet let. A někteří přišli 
později, ale s úžasem a láskou s námi jsou, a nějak si vůbec nedovedou představit, že by-
chom měly skončit. Někdy jsme už ale unavené. Víte, co to je, třicet let vychovávat tolik 
dětí? Starat se o to, aby měly na čem hrát, na jakém místě pořádat veřejné koncerty, vymý-
šlet repertoár, radit tu pokročilému, tu začátečníkovi, snášet hvězdné manýry nejpokroči-
lejších, ale to není zdaleka všechno, také se musíte postarat, aby měly co jíst, kde spát a kde 
se umýt. Někdy už jsme opravdu unavené. Před závěrem jsme si řekly, že těch třicet let 
bylo krásných, ale že už to stačí, i když jsme si letos v Brně připomněly naše jubileum, ale 
snad ne poslední? Budeme nyní odpočívat. Moc to potřebujeme, abychom nabraly nové 
síly. No, my se na to dlouze vyspíme a pak uvidíme. Neboť si uvědomujeme, že by byla 
velká škoda přerušit řetězec krásných setkávání. Vždyť tradiční srpnový termín v r. 2024 
nás k tomu vyzývá. 
Věnováno s úctou Zdeňku Kovalčíkovi Jiří Koflák 

autor textu a fotografíí

Tak nám bylo třicet

Foto na titulní straně: Aleafoto.cz
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M
ládež CČSH

Láska bez hranic 
Tolerancí k čemukoliv cizímu a jinakému se oháníme denno-
denně. Jsme hrdí na to, že jsme jako společnost, církev, ro-
dina, tolerantní dostatečně. To si myslí i ti nejméně tolerantní 
z nás, že jsou tolerantní až příliš a víc by to už nešlo, už by to 
podle nich bylo za hranou. Taková „tolerance” je falešná. Na 
ty druhé se díváme seshora. 
Tolerujeme jiná náboženství, ale myslíme si, že pravdu vlast-
níme my sami. Tolerujeme menšinové sexuální orientace, ale 
jenom pokud nejsou příliš vidět. Tolerujeme jiné národnosti, 
dokud si cizince nepřivede domů naše dítě jako partnera. To-
lerujeme a litujeme lidi s hendikepem, ale jako kolegy bychom 
je nechtěli. 
Jen je „tolerujeme”, protože jsou pro nás cizí. A cizí jsou pro 
nás právě proto, že je pouze tolerujeme, držíme si bezpečný 
odstup a nechceme je poznat. Pak by už totiž nebyli cizinci 
a naši namyšlenou toleranci by vystřídala láska. Ale my máme 
strach. 

Jerguš Dovala 
 
Tolerance pro mě znamená úspěšné oddělení mého života od 
života druhých, které osobně neznám, tedy že nepovažuji exis-
tenci jiných lidí, ať už jsou jacíkoliv, za svůj osobní problém. 
Cizinec je pro mě osoba, která považuje za svůj domov nějaké 
vzdálené místo. 

Lucie Krajčiříková 
 
Tolerance: Znamená pochopení jiných. Cizinec: Človek z jiné 
země a s jinou kulturou. Judita Vymětalová 
 
Tolerance: Dokážeš se ztotožnit s názory jiných lidí, i když 
s nimi nesouhlasíš. Cizinec: Človek s jinými mravy a návyky.  

Jiří Habersberger 
 
Tolerance se prolíná všemi vztahy mezi lidmi – vztahem k sobě 
samému počínaje a vztahy mezi národy a etniky konče. Člověk 
by měl začít u sebe a tolerovat svoje vlastní nedostatky, ale 
i přednosti – obojí nás může oddělovat od ostatních a přijetí 
obojího je nutností na cestě ke zdravé sebelásce. Ve vztahu 
k druhému člověku platí totéž. Nedostatek tolerance k nedo-
konalostem druhých vede k pohrdání, její absence k přednos-
tem těchto lidí naopak k závisti. Avšak zřejmě nejtěžší bývá 
nalézt toleranci k  pouhým odlišnostem, přijmout fakt, že 
každý je originál a nelze očekávat, že druzí budou svět vnímat 
stejně jako já. To by ani nebylo žádoucí. 
Otázkou pak zůstává, kde jsou hranice tolerance k těmto od-
lišnostem. Zdravé podle mého názoru je přijmout, a tedy to-
lerovat, rozhodnutí druhých, která mají dopad jen na ně 
samotné. Na hranici mé tolerance se nacházejí taková rozhod-
nutí a takové zvyky druhých, které mají buď přímý, anebo ne-
přímý dopad na můj život – typickou ukázkou je kouření. 
Rozhodne-li se někdo kouřit a ničit si tak své vlastní zdraví, 

prosím, je to jeho rozhodnutí. Pokud však kouří na místě, kde 
někdo druhý je nucen kouř z jeho cigarety dýchat, už jedná za 
hranicí tolerance, neboť svým rozhodnutím ničit si svoje zdraví 
škodí rovněž zdraví ostatních. Nepřímo pak ovlivňuje můj život 
zejména ničení životního prostředí nebo právního státu – tím 
se dostávám k další hranici tolerance. Postupy zemědělců uží-
vajících pesticidy nebo zákony vedoucí k nesvobodě asi těžko 
změním, musím je tedy tolerovat. Tato hranice tedy odděluje 
to, co jsem schopen změnit – to tolerovat nemusím – a co změ-
nit nedokážu – v tom případě je tolerance, tedy přijetí statu 
quo, nutností ke zdravé duši. 
Cizincem je člověk neznámý, odlišný, cizí. To v lidech často 
budí podezření, strach z neznámého a s tím spojené nesympa-
tie. Často nám v kontaktu s cizinci chybí patřičná tolerance 
k jejich jazyku a zvykům, stejně tak by však cizinci měli re-
spektovat pravidla místa, kam přijeli a kde jsou hosty. Zají-
mavé mi připadá, že hranice státu v otázce, koho označit za 
cizince a koho ne, nejsou klíčové – asi by nikdo neváhal označit 
Číňana v Česku za cizince, ale použít tento výraz v souvislosti 
se Slovákem nebo Polákem bych se asi trochu zdráhal.               

 Matěj Břeň 

Co je pro vás tolerance a kdo je cizinec?

ANKETA  

Český zápas 3č. 37   10. 9. 2023



č. 37  10. 9. 2023

Lidská nedokonalost a špatné vlastnosti se projevovaly i ve 
společenství bratří a sester v prvotní církvi. Nejsme o nic 
horší a o nic lepší než tehdejší věřící. 
Ovšem, chybovat může každý, ale přiznat si svoje špatné jed-
nání už chce určitou míru poctivosti sám k sobě i k druhým.   
Ježíš měl své učedníky jistě přečtené, dokázal odhadnout člo-
věka, kterého měl před sebou, znal dokonale jeho myšlenkové 
pochody, pohnutky, dovedl odhalit nekalé úmysly… 
Proto chtěl nějakým způsobem zajistit ve společenství věří-
cích spravedlnost, zabránit špatnostem, podvodům i přestup-
kům a porušování etických a právních norem, daných Moj- 
žíšovým zákonem. 
Naše církev vyrostla mimo jiné i na Masarykových Ideálech 
humanitních, na svobodě svědomí každého z nás. 
Ježíš dává šanci každému chybujícímu bratru či sestře, aby 
nejprve dostali příležitost uvědomit si své pochybení. Dis-
krétní přátelské napomenutí je tedy prvním krokem k ná-
pravě. 
Pokud se nesetká s patřičnou odezvou ze strany provinilce, 
doporučuje Ježíš přísnější postup. 
Dva nebo tři svědkové mají garantovat spravedlivé prošetření 
případu, vyloučit falešné obvinění – třeba z nepřátelství, zá-
visti nebo pomstychtivosti jednotlivce vůči dotyčnému. 
Všimněme si, že zveřejnění poklesku před církevním shro-
mážděním je pro Ježíše až poslední, krajní možností. 
Poté už podle tehdejších norem následuje vyloučení nejen ze 
společenství církve. Viník je odsunut kamsi na okraj nebo do-
konce až za okraj společnosti. Mít někoho za pohana nebo 
celníka znamenalo jinými slovy opovrhovat jím, zříci se jej, 
vyloučit ho, považovat ho z rituálního hlediska podle tehdej-
šího židovství za nečistého! 
A přece i v těchto vážných případech Ježíš dobře ví, že Hos-
podin sám je jediným a svrchovaným soudcem. 
Vždyť i pohané a celníci byli nakonec ti, ke kterým Ježíš ho-
vořil, které oslovoval. Dokonce sám autor těchto veršů, pů-
vodně zaměstnanec římské celní správy, se nakonec stal 
jedním z kruhu dvanácti. Ježíš chtěl přivést právě tyto chy-
bující a odmítané k sobě. 
Pro každého člověka, i když se to zdá být věcí nemožnou, 
existuje ještě šance, cesta k nápravě. 
„Cokoli odmítnete na zemi, bude odmítnuto v nebi, a cokoli 
přijmete na zemi, bude přijato v nebi.“ 
V tomto verši je pro nás, křesťany, i pro církev Kristovu, vy-
tvořen na jedné straně nesmírně svobodný prostor, na straně 
druhé i veliký kámen, doslova „balvan“ úrazu. Zde už záleží 
pouze na ryzosti našeho charakteru, na neochvějnosti naší 
víry, na našem svědomí a odpovědnosti, jak si poradíme se 
svojí vlastní svobodou i se svobodou našich spolubližních. Je 

to přetěžký úkol na celý lidský život, ale může nám jej usnad-
nit vědomí, že s námi stále kráčí náš pomocník a rádce, Vzkří-
šený Pán a Spasitel Ježíš Kristus. 
„Neboť kde jsou dva nebo tři shromážděni ve jménu mém, 
tam jsem já uprostřed nich.“ Amen.  

 
Alena Tučková

Šance pro každého z nás Mt 18,15-20 

NAD PÍSMEM

11. NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU 
 
Blaze národu, jemuž je Hospodin Bohem, lidu, jejž si zvolil 
za dědictví. Nebesa byla učiněna Hospodinovým slovem, de-
chem jeho úst pak všechen jejich zástup.  (Žalm 33,12.6)  
 
První čtení z Písma: Ezechiel 3,7-11 
 
Tužby pro dobu po Duchu svatém (IV)  
2. Abychom v našich srdcích sobectvím a pýchou oheň Kris-
tovy lásky nezhášeli, modleme se k Hospodinu.  
3. Abychom pokornou a oddanou službou Bohu a bližním 
stali se bohatými ve víře, modleme se k Hospodinu.  
 
Modlitba před čtením ze sv. Písem: 
Panovníku Hospodine, dej, ať v tebe věříme celým srdcem, 
neboť ty se stavíš proti pyšným, důvěřujícím ve vlastní sílu, 
ale nikdy nezapomínáš na své věrné, jejichž chloubou je tvoje 
milosrdenství. Osviť nás, Bože, svým svatým Duchem, ať sly-
šíme slova Ježíše Krista, našeho Pána. Amen. 
 
Druhé čtení z Písma: Římanům 13,8-14 
 
Evangelium: Matouš 18,15-20 
 
Verše k obětování: Daniel 9,17.19 
 
Verše k požehnání: Žalm 42,2-3a 
 
Modlitba k požehnání: 
Panovníku Hospodine, děkujeme ti za svaté dary chleba a ka-
licha. Dej, ať v nás působí jako lék proti hříchu, abychom byli 
v nitru uzdraveni a obnoveni pro věčnost! Prosíme o to ve 
jménu Ježíše Krista, našeho Pána. Amen.  
 
Vhodné písně: 14, 46, 48, 53, 78, 115, 172

Pane Ježíši, veď nás, chybující a nedokonalé, po svých cestách pravdy, lásky a milosrdenství.
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Možno si hovoríte, že nie ste rasistami, ale máte nejaké zdanlivo objektívne výhrady voči ľuďom s inou farbou pleti. Poviete si to malé „ale“. Tu vyvstáva otázka, kde začína hra-nica, od ktorej je človek rasista. Môžete tvrdiť, že nie ste rasista. Ale nepáči sa vám, keď si k vám prisadne niekto, kto nemá rovnakú farbu pleti ako vy alebo je z inej kultúry?... Možno si dokonca radšej presadnete. Čo by možno spravila väčšina z nás... Mne nevadí, keď si ku mne sadne niekto taký. No možno niekde vo vnútri mám taký zvláštny pocit, ktorý neviem vyjadriť. Rozmýšľam, kedy už som rasistkou?  Ak ten pocit v hĺbke nás nie je, tak to je úžasné a máme vy-hrané. Vtedy potom vieme vyjadriť úctu, pochopenie a pre-jav rovnosti. Niekedy sa stačí len usmiať a spravíme druhých šťastnejšími. 

Liliana Liberčanová, 13 rokov

V Písmu nalézáme mnoho textů o lid-
skosti, o lásce k bližnímu, o milosrdenství. 
Bylo by absurdní, kdyby Bible vybízela 
k něčemu tak zřejmě nedobrému, jako je 
rasismus. Přesto jsou naše dějiny s vyvy-
šováním jedněch a ponižováním druhých 
na základě toho, odkud kdo je, velmi úzce 
spjaty. Všichni jsme z jedněch rodičů, píše 
se. Jenže hned ve druhé generaci se děje 
ta tragédie s Ábelem. Kain svoji situaci 
nezvládá, žárlí, neovládá svůj hněv a udě-
lá hrůzný čin proti bratru. Je vyhnán od 
svých blízkých, odchází mimo střed, tam 
někam jinam a bere si ženu z jiných ná-
rodů.  
Střed je tam, kde jsme my nebo náš kul-
turní a hodnotový prostor. Vše, co je 
mimo střed, je zastřeno lehkou mýtickou 
tmou a může se tam schovat vše ne-
pěkné, na co světlo dopadat nemá, co má 
být více či méně vytěsňováno. O pro-
storu mimo střed se toho nemusí tolik 
vědět a zároveň je jasné, že to správné se 
děje ve středu, mimo okraj. Linie Adama 
a Šéta je ta správná, Kain je omyl. Jenže! 
Podle tradice se Kainova linie přes Lá-
mecha a Noeho zase po potopě vrací do 
hry...   
Ještě před tím, než Kain udělá ten hrůz-
ný čin, tak se ho Hospodin ptá: „Proč jsi 
tak vzplanul? A proč máš tak sinalou 
tvář? Což nepřijmu i tebe, budeš-li konat 
dobro?...“ Jinými slovy: ještě to můžeš 
změnit, zastav se a rozvažuj, máš vlád-
nout nad svým hříchem, máš vládnout 
nad svým hněvem. 
Když se dokážeme hněvat na ty, které 

máme rádi, je vůbec možné, abychom 
dokázali zvládat svůj vztek vůči těm, 
kteří jsou od nás vzdálenější? Kteří jsou 
mimo střed? 
Nakolik souvisí rasismus právě s tím, že 
jiný národ znamená jiné božstvo? Strach 
z narušení středu? Strach z odvedení po-
tomků? Za svou praxi jsem slyšela mno-
ho příběhů, kdy maminka ženicha, ka- 
tolička, byla nešťastná, že si její syn bere 
evangeličku. A naopak. Maminka evan-
gelička nechtěla mít v rodině katoličku. 
Být mezi svými je bezpečné. Sdílejí 
stejné hodnoty, jsou zvyklí na stejné ná-
boženské projevy... Pak je otázka, nako-
lik přistoupíme na rovnici „není od nás, 
nechceme ho tu“.  
Ve filmu Je třeba zabít Sekala je velmi 
zneklidňující jedno. Člověk, který je od-
jinud, dokonce „jiné víry“, se na špina-
vou práci sice hodí, ale přeci jen je lepší, 
aby mezi námi nebyl. Zmizel jako špatné 
svědomí. A to jsme stále v intencích 
křesťanství a pohybujeme se pouze 
v rozhraní „rozličné víry v Krista“. Střed 
a okraj. 
Další balvan lásky, který se po nás chce 
zdolávat, nacházíme v kontaktu s ostat-
ními, kteří v Krista nevěří. A že jich je! 
Nemyslím naše tradičně nevěřící bratry, 
které známe, ale ty dál od nás, z našeho 
pohledu jiné, emočnější, agresivní, ty, 
kteří ještě nenalezli jediný správný způ-
sob života. A že se Evropa snažila kolo-
nizovat a přivážet tu správnou víru mezi 
ty „jiné“! Samozřejmě když se kácí les, 
létají třísky… 

Jak je lehké si mezi svými popovídat, 
že ten jejich Alláh asi bude pěkný ptá-
ček… nebo to božstvo s chobotem 
a několika rukama...  
Ano, tak si tak poklábosíme, jak jsme 
na tom lépe, jenže právě tam je začátek 
konce. Je to jednoduché. Stačí více ak-
centovat rozdíly mezi námi lidmi 
a pěkně od plic si o nich s blízkými po-
povídat. Utvrdit se v tom, jací kabrňáci 
jsme a jak ostatní jsou mimo. Teď jde 
jen o to být silnější, mít lepší nástroje 
a také nás nesmí být málo. A šupky 
hupky už tou staletími pěkně vyšlapa-
nou cestičkou můžeme jít dál, mineme 
mnoho hrůz, které udělali majitelé 
pravdy s vědomím, že „my jsme přece 
lepší“ a oni jsou tak divní, vždyť se ani 
není co divit, že to tak dopadlo. Není 
pochopení, není trpělivost, není láska. 
Místo toho je hněv. Hněv na to, že se 
mi nedaří, na špatně zaplacenou práci, 
na nezdary, na špatně vychované děti, 
na sny, které se nestaly. A ten hněv 
chce ven a hledá cíl. Kde? Samozřejmě 
mimo střed. Proč? Vždyť důvody ne-
jsou důležité… 
Miluj bližního svého jako sebe samého, 
píše se, nebo v Janově listu: Kdo nemi-
luje svého bratra, kterého vidí, nemůže 
milovat Boha, kterého nevidí.  
Láska k člověku je lehká jen do chvíle, 
než nás ten druhý začne štvát. A pak sto-
jíme jak ten Kain před Boží otázkou: 
Proč jsi tak vzplanul? Abychom se vů-
bec dostali ke Kristovu nároku na lásku 
k bližnímu, musíme si přestat lhát do 
kapsy. Erika Oubrechtová  

Z kázání k Mezinárodním dnům 
 proti rasismu (zkráceno)

Lidé „odjinud“ a my

Vítězové slovenské soutěže „Nie som rasista, ale…“ v kategórii I (12-15 rokov)

Nie som rasistka, ale aj ja mám predsudky. 

Takmer každý ich máme. Prečo rozprávam práve o predsudkoch? Pre-

tože tu niekde to s rasizmom celé začína. Predsudky sú napríklad aj to, 

keď vidíme v obchode človeka tmavšej pleti a automaticky predpokla-

dáme, že je cudzinec... Predsudky sú, jednoducho, pre náš mozog naj-

rýchlejšia skratka, ako vidieť určité situácie či veci. Predsudky však 

nesúvisia len s rasizmom, súvisia aj s rôznou sexualitou ľudí či pohlavím 

a inými vecami. Stručne povedané, ľudí a ich schopnosti či vlastnosti 

posudzujeme podľa prvého pohľadu. Najhoršie na tom je, že úplne 

každý človek sa už niekedy stal terčom predsudkov, no aj tak to stále 

všetci robíme. Možno si len podvedome pritiahnete k sebe tašku, keď 

vojde do miestnosti človek s inou farbou pokožky, či sa len bezdôvodne 

v ich prítomnosti necítite príjemne. No ak si to v tej chvíli uvedomíte, 

skúste si predstaviť, aké by to asi bolo, byť teraz v ich koži... 

Tereza Rybárová, 13 rokov 
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Zákoník se chtěl ospravedlnit. Chtěl vybruslit z trapné situace, a tak 
se ptá Ježíše: „Kdo je můj bližní?“ Možná doufal, že mu Ježíš zúží 
výběr. Ten ale dělá přesný opak. Rozevírá náruč, vypráví dobře 
známé podobenství a na konci otázku obrací. „Kdo z těch tří, myslíš, 
byl bližní tomu, který upadl mezi lupiče?“ Otázka tedy nezní, kdo 
je můj bližní, ale komu já se stávám bližním. 
Před pár dny jsem viděl skvělý český film Kdyby radši hořelo. 
K dnešnímu tématu má dost co říci. 
Děj se odehrává na malé české vesnici, během čtyř dní velikonoč-
ního víkendu. Na vesnici mají aktivní sbor dobrovolných hasičů. 
Jejich velitele a zároveň hlavní roli filmu hraje Miroslav Krobot. 
Krobot všechny varuje před arabskými migranty, kteří nám přichá-
zejí ukrást naše křesťanské hodnoty a jistě přijdou zničit i vesnici.  
Na Velký pátek probíhá vesnický jarmark. S pivem, dechovkou, há-
zením sudu piva do dálky a ohňostrojem, během něhož na náměs-
tíčko s jarmarkem v rychlosti vjede dodávka a srazí a poraní jednoho 
muže, místního Roma Gejzu. Velitel hasičů křičí: „Teroristický 
útok.“ Všichni se schovají. On jde neohroženě ke kouřící dodávce, 
otevírá dveře a za volantem nikdo nesedí. To pro kouř ale nikdo ne-
vidí. A tak celé vesnici poví, že to byl: „přece arabáč, přičmoudlej 
migrant, já vám to říkal. Teroristickej útok.“ Ve vesnici zavládne 
teror, strach. Všichni se schovávají doma, starosta vyhlásí zákaz vy-
cházení. Pro nebezpečí zruší pondělní pomlázku. Neohrožený sbor 
dobrovolných hasičů drží hlídky, dohlíží na pořádek. Problém na-
stane se mší na velikonoční sobotu. Má se vůbec konat v tomhle ne-
bezpečí? Nakonec objede vesnici obrněný vůz, ve skutečnosti starý 
autobus karosa, a pod dohledem hasičů a posil z řad mladých neo-
nacistů sveze lidi do kostela. Kněz začíná kázání: „Milé sestry, milí 
bratři, v tomto velikonočním čase musíme myslet na hendikepované 
lidi.“ Jeden z vyholených neonacistů uznale kýve. Farář pokračuje: 
„Jsou hendikepy viditelné. Když člověk přijde o ruku nebo o nohu. 
A jsou hendikepy neviditelné, ty jsou daleko horší. To je, když člo-
věk přijde o lásku v srdci, o rozum, o naději, o víru. Velikonoční 
doba je příležitostí, aby v nás vstalo z mrtvých to, co možná umřelo. 
Všechno to krásné, co v nás zemřelo. Víra, naděje, láska. Ať to 
všechno v nás vstane z mrtvých.“ Lidé přikyvují. Kněz pokračuje: 
„A proto, prosím, pokusme se porozumět tomu, kdo to v pátek udě-
lal.“ V lavicích to zašumí, lidé kroutí hlavami. Farář pokračuje 
„Tomu člověku chyběly všechny tyto atributy: víra, naděje, láska. 
Nedozrál k nim, protože byl stižen nenávistí. Proto je potřeba se za 
takového člověka modlit. A pomoci mu od hříchu.“ Zvedá se jeden 
občan: „To snad nemyslíte vážně, otče.“ Obrací se na manželku: 
„Dem.“ A odchází z kostela. Farář pokračuje. „Modleme se i za 
Gejzu Bendíka, který se stal obětí a pocítil na Velký pátek utrpení 
a bolest. Modleme se za jeho uzdravení.“ Zvedá se další paní: 
„Vždyť vy děláte z toho cigána málem pána Ježíše. No tady jsem 
byla naposled.“ Velitel hasičů zavelí: „Chlapi, deme taky.“ 
Střih. Kostel se mezitím vyprázdnil. Farář pronáší poslední slova. 
„A v neposlední řadě se modleme i za nás samotné, aby v nás zví-
tězila víra, naděje a láska. A nikoli nenávist a strach, které z nás dělají 
lidi nesvobodné. Nebojme se!“ Poslední účastník bohoslužeb, který 
zbyl, místní opilec, se slzami v očích pronáší: „Krásné.“ 
Na schodech před kostelem se mezitím shromáždila demonstrace. 
Velitel hasičů káže nenávist a strach z arabských migrantů. „Vždyť 
nás tu zabíjí. Jako ten v dodávce.“ Mezitím ve zpovědnici sedí 
místní opilec a svěřuje se knězi, že to byl on, kdo opilý řídil dodávku 
a potom z ní rychle utekl. Zvenku přitom zní dobře živený strach 

a xenofóbní nadávky. Místní opilec se nakonec přizná veliteli hasičů, 
ten to ale před lidmi tají a dál dmýchá strach. Ráno opilce najdou 
utopeného v kašně, do které před tím dodávkou narazil. Až sem 
vedla uměle rozdmýchaná nenávist. Před láskou lidi z kostela utekli. 
Kdo je můj bližní, ptá se zákoník. Je tu snad nějaká množina lidí, 
kteří jsou našimi bližními? Ti, kteří vypadají podobně. Mluví a vy-
padají podobně. Vydělávají podobně. Mají podobné hodnoty jako 
my. Stejné náboženství. Ježíš odpovídá podobenstvím. Vidíme, že 
kněz ani levita, lidé ze stejného národa, se stejnou vírou a stejnou 
řečí, zbitému muži nepomohou. To až ten třetí, jeden z nenáviděných 
Samařanů, nepřátel tehdejších židů. Až ten se o zbitého postará.  
Ne, kdo je naším bližním, ale komu se stáváme my bližním. Tady 
bariéry padají. 
Texty pro letošní Týden modliteb vybrali křesťané z amerického 
státu Minnesota. Ze všech amerických států je to asi Minnesota, 
která má historii ale i současnost plnou rasismu. Před sto padesáti 
lety tu noví obyvatelé Ameriky, přistěhovalci z Evropy, během jed-
noho dne pověsili na šibenici 38 původních obyvatel. Před dvěma 
lety tu policista za bílého dne udusil Afroameričana George Floyda. 
Ta ukázka z filmu z jedné české vesnice pěkně ukazuje, jak snadné 
a běžné je i v naší zemi dmýchat strach z cizosti, z jinakosti. Když 
jsem ještě jezdíval stopem, počítal jsem vždycky, kolik minut potrvá, 
než řidič začne nadávat na Romy. Jako by to bylo podobně univer-
zální téma jako řeči o počasí. Přiznejme si to, rasismus a xenofobie 
jsou v naší společnosti pevně zakořeněné – i v nás. 
Pro to všechno, pro letošní Týden modliteb minnesotští křesťané 
vybrali biblické texty, které odsuzují nenávist, stavění zdí mezi lidmi   
a naopak ukazují ke smíření. Jde to totiž jinak.  
„Učte se činit dobro. Hledejte právo.“ – Tahle slova z proroka Izajáše 
jsou nadpisem celého Týdne. Izajáš nás kritizuje z pokrytectví a zve 
k pokání. To slovo pokání v řečtině znamená: změnit rozum, myš-
lení. Na to právě cílí Izajáš, když říká, „učte se činit dobro“.  
Učení, to je to, čím měníme rozum, učí nás nově myslet. Učíme se 
nově dívat na svět, na lidi. Vnímat, že svět je víc než černá a bílá. 
Skládá se z celé palety barev. Učíme se to, o čem mluvíme v neděli, 
také vnášet do každodenního života. Vlastně proto se učíme, že Je-
žíšova otázka nezní: Kdo je můj bližní?  
Ježíš s Izajášem nás učí dělat dobro, hledat právo. A proto Ježíš ob-
rací tu otázku a říká: Komu se ty stáváš bližním? A tenhle výběr 
nemá žádné limity. Náruč se otevírá. Je to někdy náročné a jde to 
přes těžké zkušenosti. Z učení holt někdy bolí hlava, ale přináší 
dobré plody. Díky němu rosteme. Zkusme se naučit otevřít náruč 
a ptát se sami sebe: Komu se stáváš bližním?  

Michael Pfann,   
z kázání v rámci ekumenického Týdne modliteb  

za jednotu křesťanů 2023

Z bohoslužby pro páry u Martina ve Zdi konané v rámci Mezinárodních 
dnů proti rasismu. Foto: Pavel Mikeska

Komu se stáváš bližním?
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áš
tě

 b
ěh

em
 v

e-
lik

on
oč

ní
ch

 s
vá
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cí
rk

ev
ní

 ro
k 

ne
za

čí
ná

 1
. l

ed
na

 ja
ko

 ro
k 

ob
ča

ns
ký

,  
al

e 
na

 z
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, t
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 p
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Blahopřejem
e výhercům

 soutěže z červencového čísla  

(tajenka: Podobenství): 

Jolanka Adam
cová a Andělka Jindrová z Příbram

i 

Alžbětka Protivánková z Nákla

Pokud nám
 stihnete poslat tajenku osm

ism
ěrky na m

ail 
jana.krajcirikova@

ccsh.cz do poloviny října, m
ůžete se stát jedním

 ze tří 
výherců knížky, jejichž jm

éna otisknem
e v listopadové Cestě.

ČERN
O

CH
 

FO
BIE 

G
AY 

LESBA
 

M
U

SLIM
 

N
ESLYŠÍCÍ 

N
EV

ID
O

M
Ý 

RA
SISM

U
S 

RO
M

 

STRA
CH

 

U
KRA

JIN
EC 

V
IETN

A
M

EC 

V
O

ZÍČK
Á

Ř 

ZLO
BA

D
nes vám

 konečně povím
, jak jsem

 
přišel ke svém

u novém
u jm

énu Safenat 
Paneach, což znam

ená Zachránce světa. 
Zní to vskutku neuvěřitelně, když jsem

 
byl stále jště otrokem

 uvězněným
 ve 

faraonově pevnosti. 
Strávil jsem

 tam
 celkem

 dva roky, když 
náhle přiběhl z paláce posel a volal: 
„Rychle, rychle! Ať se Josef připraví, chce 
s ním

 m
luvit sám

 faraon!“ 
To tedy bylo něco! M

ám
 se radovat, 

nebo se bát? H
lavně bych nem

ěl nechat 
faraona dlouho čekat, pom

yslel jsem
 si 

a běžel se bleskově oholit (ovšem
 při 

této činnosti se spěch příliš nevyplácí, 
takže jsem

 se trochu pořezal) a převlé-
knout. Za deset m

inut jsem
 již poklusá-

val za poslem
, jenž m

ě vedl rovnou do 
faraonovy přijím

ací síně. Během
 svého 

pobytu u Potífara jsem
 m

ěl m
ožnost 

vidět lecjakou nádheru, bohatství, jakým
 

byl obklopen egyptský panovník, m
i 

však vyrazilo dech. N
a obdivování jeho 

pokladů m
i však nezbývalo m

noho času 
– faraon prom

luvil a já m
usel pozorně 

poslouchat, aby m
i ani slůvko neuniklo. 

„Slyšel jsem
 od svého číšníka, že prý 

um
íš vykládat sny,“ prohlásil faraon bez 

okolků. Tak vida, přeci si nakonec na m
ě 

vzpom
něl, pom

yslel jsem
 si. 

„M
ůj pane,“ uklonil jsem

 se. „To ne já, ale 
m

ůj Bůh ti dá odpověď na to, co se ti 
zdálo,“ řekl jsem

 skrom
ně. 

„N
ikdo z m

ých věštců a m
udrců to ne-

dokázal,“ varoval m
ě faraon. 

„Vyprávěj m
i, prosím

, svůj sen, pane, 
a uvidím

e, zda jej dokážu vyložit,“ požá-
dal jsem

 jej. 
„Poslouchej tedy,“ spustil faraon. „Zdály 
se m

i dokonce dva sny za sebou. V tom
 

prvním
 jsem

 stál na břehu N
ilu a najed-

nou z něj vystoupilo sedm
 krásných 

tučných krav a začaly se pást. Po chvíli 
však z vody vylezlo sedm

 krav tak vy-
chrtlých, že jsem

 něco tak hrozného 
ještě neviděl. A představ si, že ty hubené 
krávy sežraly ty tlusté a vůbec to na nich 
nebylo vidět – pořád byly stejně vy-
chrtlé. Pak jsem

 se probudil, a když jsem
 

znovu usnul, viděl jsem
 ve snu, jak z jed-

noho stébla obilí vyrůstá sedm
 krásných 

bohatých klasů a z druhého sedm
 klasů 

prázdných a spálených větrem
. A ty 

hluché prázdné klasy pohltily ty pěkné. 
Co to všechno znam

ená?“ 
Znovu jsem

 se před faraonem
 uklonil 

a bez zaváhání m
u sny vysvětlil: „M

ůj 
králi, oba ty sny znam

enají totéž. To, že 
se ti dvakrát za sebou zdál sen se stej-
ným

 význam
em

, znam
ená, že to, co Bůh 

hodlá učinit, je nezvratné a stane se to 
brzy. Ty tučné krávy a bohaté klasy zna-
m

enají sedm
 roků hojnosti, které nás 

nyní čekají. Pak však přijde sedm
 let 

velkého hladu, které zcela stráví vše, co 
přinesou ty bohaté roky. To, že tě Bůh ve 

Dříve mi říkali Josef… 
15. Jak jsem

 dostal nové jm
éno
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 m
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 ji
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 d
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 m
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 d
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 d
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 m
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 m

ěl
i j

ed
no

du
šš

í, 
kd

yb
ys

te
 

vš
ic

hn
i m

lu
vi

li 
st

ej
ný

m
 ja

zy
ke

m
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 d
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 d
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Hlasy a zvuky z našeho sboru

I tenhle náš sbor je postavený 
z příspěvků věřících. D

okonce ho 
stavěl tvůj pradědeček. D

ěda pak vy-
robil dřevěné lavice a stůl Páně a já 
jsem

 m
u přitom

 jako m
alý kluk 

pom
áhal.“ 

„A
le ta pokladnička m

luví,“ přerušila 
ho netrpělivě Em

ilka. 
„Prosím

 tě, to není m
ožné. To říkáš 

proto, že se do ní chceš podívat, 
viď?“ odhadoval tatínek. 
„D

obře, tak ji otevřem
e. Stejně 

m
usím

 spočítat dnešní sbírku.“ 
Tatínek odem

kl pokladničku a od-
klopil horní víko. 
„M

áš pravdu, Em
ilko,“ zasm

ál se. 
„D

nes se nám
 tu sešla opravdu vy-

braná společnost!“ 
Tatínek ze dna pokladničky sesbíral 
několik bankovek s tvářem

i význam
-

ných historických osobností a pár 
kovových m

incí. Rozložil je na stole 
v kanceláři a rychle spočítal, kolik se 
vybralo. 
Em

ilka ho při tom
 pozorovala a když 

viděla, jak zapisuje čísla do bločku 
s tenkým

 papírem
, zeptala se: 

„Budem
e m

ít dost na opravu sboru?“  
Tatínek se pousm

ál, ale docela 
vážným

 hlasem
 odpověděl:  

„D
nešní sbírka by nám

 určitě ne-
stačila, Em

ilko, ale když budem
e 

všichni pravidelně do sbírky přispí-
vat, m

ůžem
e postupně našetřit i na 

nějakou drobnější opravu.“ 
„Tak já také přidám

 na náš sbor,“ 
prohlásila odhodlaně Em

ilka 
a položila na stůl m

inci, kterou po-
važovala za zakutálený knoflík, 
dokud neuviděla stejnou v poklad-
ničce. 
M

ince se na světle stříbrně zaleskla 
a ukázala se na ní královská koruna.  

Eva Buttová

Po skončení bohoslužby lidé pom
alu 

odcházeli ze sboru.  
Většina z nich se ještě zastavila 
u dřevěné pokladničky, než vyšli ven. 
Také Em

ilka se u ní zastavila a zvě-
davě si ji prohlížela, zatím

co její 
tatínek rozm

louval s panem
 farářem

. 
Ráda by se podívala dovnitř, ale 
otvor na víku byl příliš úzký 
a zám

eček uzam
čený. Jak se tak nad 

kasičkou nakláněla, zdálo se jí, že 
zevnitř slyší nějaké hlasy: 
„D

obrý den, vy jste určitě biskup 
Jednoty bratrské, Jan A

m
os Kom

en-
ský, není-li pravda?“ 
„A

 vy budete sám
 císař a český král 

Karel IV.  Velice m
ne těší, m

oc rád vás 
poznávám

.“ 
„A

 dokonce to vypadá na dám
skou 

návštěvu: vítejte, babičko, totiž, 
prom

iňte, paní N
ěm

cová, jsem
 

velkým
 obdivovatelem

 vašeho díla.“ 
„To nic, už jsem

 zvyklá. N
ikdo jiný 

nepřijde?“ 
„Zdá se, že ne. Ještě se podívám

, 
kam

 se nám
 zakutálela koruna.“ 

„O
patrně, ať nezakopnete o pom

ník 
knížete Václava.“ 
„D

ěkuji za upozornění, tady je 
opravdu hrozná tm

a!“ 
Em

ilka překvapeně uskočila 
a rozběhla se za tatínkem

. 

„Tatínku, na co je ta krabička 
u dveří?“ 
„N

a peníze. Všichni, kdo chodím
e do 

sboru, po bohoslužbě přispějem
e do 

sbírky,“ odpověděl tatínek. 
„A

 proč?“ vyzvídala Em
ilka. 

„D
ělali to tak věřící už v prvotní 

církvi,“ vysvětloval. „A
poštolové 

pořádali sbírky, když v některém
 

sboru jejich sestry a bratři strádali. 
Později se ze sbírek stavěly nové 
sbory nebo opravovaly zničené. 

Nakreslila: Lucie Krajčiříková

7. Ochotného dárce m
iluje Bůh
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Letos se v Senátu České republiky konala konference s názvem 
Nestůj stranou. Moc se mi líbila, i její název se mi jeví jako vý-
stižný. Nestačí tolerance, snášenlivost k druhému, ať už jde 
o barvu pleti, národnost nebo náboženství – „nestůj stranou“ jde 
dál. Člověk je vyzýván, aby zasáhl, když vidí příkoří… Tebe lidé 
znají jako člověka, který rozhodně nestojí stranou. Byl jsi vždycky 
takový? Co tomu předcházelo? Kdy ses vlastně začal angažovat 
ve prospěch menšin?  
Aktivní přístup ke mně patří, i když jako dítě jsem byl spíše kni-
homolem. To mě přivedlo k tomu, že jsem se stal farářem. Farářinu 
si mnozí představují jako poklidné zaměstnání – farář čte knihy, 
vstřebává moudrosti a předává je lidem. Jenže knihy jsou nebez-
pečné a Bible zvláště: Když člověk čte o boji za spravedlnost 
a dobrodružstvích, získá chuť je prožívat a začne ho trápit, že v cír-
kvi často zaznívají jen slova, za nimiž nenásledují skutky. Jako 
farář se cítím lépe, když se s druhými setkávám, než když o nich 
jen čtu nebo mluvím. Ve svých aktivitách 
jsem nejprve začal církevní a náboženskou 
politikou – v roce 2001 jsem navrhl rozšíření 
Společnosti křesťanů a Židů o dialog s mus-
limy a v témže roce také na konventu Praž-
ského seniorátu evangelické církve vypraco- 
vání požehnání pro stejnopohlavní páry. Za-
tímco Společnost křesťanů a Židů se rozšířila 
na Abrahamovský dialog již v roce 2002, po-
žehnání párům stejného pohlaví se na ofici-
ální rovině prosadilo v evangelické církvi až 
letos – po 22 letech!  
Když jsem se pak v roce 2005 stal farářem pro 
mládež, zažil jsem, jak se někteří mladí lidé za-
stávají Romů, proti nimž se tehdy konaly po-
chody. Přidal jsem se k nim a přirozeně jsem 
vplynul do aktivistické scény v Ústeckém kraji. Později jsme reago-
vali i na protimuslimská shromáždění, kde jsme stáli na straně mus-
limů. V průběhu času jsem získal ve všech komunitách přátele  
– mezi Romy, muslimy i lidmi odlišné sexuální orientace. 
  
Kultura, do níž jsme se narodili, nás ovlivňuje víc, než bychom 
očekávali. Tvoří část naší identity a vyrůstá z historických ko-
řenů. Logicky nám pak různé stereotypy a předsudky pronikly 
hluboko pod kůži a staly se součástí našeho vědomí, ale i ne-
vědomí. Jak je odbourat, jsou-li na škodu?  
Zdravé je to hlavně reflektovat, nebát se setkat se svými stíny. 
Konfrontovat se s tím, že druzí, vůči kterým mám předsudky, 
jsou na prvním místě také lidské bytosti. Jako faráři pro menšiny 
se mi často stává, že se setkám s člověkem z odsuzované sku-
piny a poté se zastydím, jaké jsem o něm měl předsudky – a při-
tom je to normální člověk s běžnými povahovými vlastnostmi. 
Jedinou možností osobnostního růstu je překonávat sám sebe 
a přemýšlet nad svými strachy. Nejlepším překonáváním před-
sudků je osobní zkušenost. 
 
Možná to souvisí i s tím, že ne každá odlišnost produkuje nega-

tivní odezvu. V tomto čísle máme rozhovory se smíšenými páry 
o tom, jak se jim u nás i jim společně žije... mám pocit, že někdy 
nevadí odlišnost jako taková, že jinak zkrátka přistupujeme třeba 
k Vietnamcům, Turkům nebo Bělorusům, a jinak k Romům, kteří 
jsou nám často trnem v oku. Upřímně řečeno, není to tak? 
V naší společnosti jsou skupiny, které plní roli obětních beránků, 
na něž se svádí všechny problémy. Ve středověku to byli Židé, 
dnes jsou to Romové, muslimové, v církevním prostředí také lidé 
z LGBT komunity. 
Romové s námi žijí již od dob husitských válek. Rabín Karol 
Sidon mě v této věci přesvědčil a ovlivnil, když jsme se sešli nad 
otázkou, jak Romům pomoci. Řekl mi o svém pocitu, že církve 
i židovské obce Romům dluží pomoc s integrací do společnosti. 
Romové se stali křesťany, ale církev v době, kdy měla moc, o ně 
neprojevila zájem. Když chce většina integrovat menšinu, tak se 
to obvykle podaří. Tam, kde si menšina zachovává svá specifika, 
je to z velké části proto, že jim to umožnuje přežít ve vztahu k ne-
přátelské většině. 
Včera jsem se vrátil z Německa, kde řeší skutečnost, že i v ně-
mecké společnosti je hodně anticiganismu – i přesto, že je tam jen 
málo Romů. U nás je to podobné: tam, kde Romové jsou, je prů-

měrný pohled většiny na Romy lepší než tam, kde 
skoro žádní nejsou. 
Mimochodem, stejné je to i s muslimy. Kdo je 
nezná, má z nich strach, nechá si klidně nakukat 
věci, které nejsou pravda. 
 
To určitě. Ale co dělat tam, kde k té negativní zku-
šenosti opravdu došlo? Kde lidé tu zkušenost pro-
stě mají? 
Jak už jsem naznačil, rasismus a vůbec obecně ste-
reotyp znamená, že jednotlivý osobní případ vzta-
huji na celou skupinu. Problémy soužití se musí 
řešit konkrétně, protože jen tak je to možné. 
  
Ano, to nepochybně. A jakou roli přitom hraje 
vzdělání?  Francouz Nicolas de Condorcet řekl 

o rasismu, že v budoucnosti budou existovat na zemi pouze dvě 
rasy: rasa lidí vzdělaných a rasa lidí nevzdělaných. Úkolem těch 
prvních bude převést ty druhé do svého tábora.  
Myslím, že nejde jen o vzdělání, je to spíš otázka dialogu, hledání 
společenského konsensu. Bývalý německý prezident a farář Joa-
chim Gauck v knize Tolerance popisuje dvě skupiny lidí: jednu 
představují ti, kdo se pohybují po celém světě, jsou úspěšní, bo-
hatí, jejich svět je globální a jejich důležitou hodnotou je svoboda. 
Nemají problémy s muslimy ani s LGBT lidmi. Svět druhých je 
lokální – žijí blízko místa, kde se narodili. Přitom se bojí moder-
ního světa, muslimů i LGBT lidí, a proto je jejich nejdůležitější 
hodnotou jistota a bezpečí. Není důležité, aby se jedna skupina 
rozšiřovala a druhá umenšovala, ale aby spolu vedly rozhovor 
a snažily se o vzájemné pochopení. V církvích je ovšem mnoho 
lidí právě toho druhého typu. Snad proto, že  církevní společenství 
často navštěvují starší lidé, vzpomínají na minulost a vytvářejí si 
její idealizovaný obraz. K církevnímu zvěstování má však také 
patřit osvození od strachu z druhých lidí. 
  
Ano, to známe dobře – svět byl dříve jistý, současné změny jsou 
nesrozumitelné, kde jsou ty staré dobré časy... 

S evangelickým farářem  
Mikulášem Vymětalem 

ROZHOVOR

➲
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„Staré zlaté časy“ byly dobré jen tím, že jsme tehdy byli mladí, jak 
se dočteme v Saturninovi. Každá doba má své problémy a výzvy. 
 
Věnuješ se Mezinárodním dnům proti rasismu. Přitom také spo-
lupracuješ s policií. Zaujalo mě to – co to znamená a jakou for-
mou se policie angažuje? 
Styční důstojníci policie pro práci s menšinami na mou výzvu za-
reagovali velice pozitivně, protože se snaží o budování vzájemné 
důvěry a prevenci trestných činů. V husitském kostele v Českých 
Budějovicích se pořádal policejní den, na němž vystoupily romské 
děti ze salesiánského klubu. V Praze na Smíchově jsem pořádal se-
tkání romských žen a představitelů policie v evangelickém kostele.  
Církev umožňuje vytvořit přátelské prostředí, kde se na rovnocenné 
úrovni mohou setkat policisté s představiteli menšin. 
 
Co se letos konalo v rámci Mezinárodních dnů proti rasismu? 
Letos jsem vyšel převážně od církví a oslovil Českobratrskou cír-
kev evangelickou a své známé z Církve československé husitské. 
Komunikoval  jsem s faráři a farářkami. Konalo se skoro sto akcí. 
Například pardubičtí evangelíci uspořádali během týdne čtyři akce 
– pozvali do kostela romskou hudební skupinu Bengas. Kostel byl 
vůbec poprvé plný Romů a po koncertě si účastníci ještě popovídali 
u kávy a buchet. Další akcí bylo etnobubnování, na něž přišly děti 
z kroužku náboženství. Třetí akcí byla beseda o toleranci, kde jsme 
s muslimskou ženou diskutovali o islámu a křesťanství. Poslední 

akcí byl ukrajinsko-český oběd – jídlo, které uvařily ukrajinské 
ženy. Zúčastnilo se i osmnáct křesťanů původem ze Zimbabwe, 
kteří se přistěhovali do České republiky. 
 
Několikrát jsme narazili na pojem rasismus. Myslím, že v pří-
padě lidí jde vlastně o holý nesmysl... 
Výraz rasa v popisu lidí je vědecky zastaralý. V 19. století, kdy se 
vytvářely základy moderních věd, vznikla i vývojová teorie. V té 
době Evropané ovládali skoro celý svět, a tak vznikl bludný směr 
této teorie, který ji vztahuje na současné žijící lidi a posuzuje jejich 
kvality. Začalo se mluvit o rasách a ty byly posuzovány na základě 
barvy kůže – a to není už vůbec adekvátní. Jen si vezměme třeba 
Afriku. Máme tam Pygmeje a Zuluy, což jsou nejmenší a největší 
lidé na celém světě, vytrvalé běžce z východní Afriky a výborné 
sprintery ze západní Afriky. Ve vědě už se v případě lidí o rasách 
nemluví, slovo rasa se přenechává chovatelům domácích zvířat. 
Lidé jsou jen jedna rasa, homo sapiens sapiens. Rasismus je přesto 
problémem na celém světě. Definuje se různě – existuje užší pojetí 
rasismu dle etnika či barvy kůže, ale také širší, kdy je to nepřátelský 
postoj k jakékoliv skupině, v níž si členství její příslušníci nevybírají. 
Znevýhodňován může být člověk na základě své etnicity, nábožen-
ství, sexuální orientace, ale také např. postižení. Mezinárodní dny 
proti rasismu vychází z toho širšího pojetí. Někteří by je chtěli proto 
nazvat „Dny pro pestrost“, aby vyjádřili, že nejlépe se daří společ-
nosti, když jsou v ní lidé různí. Je to tak třeba i v pracovním kolekti-
vu, kde jsou muži i ženy, staří i mladí, více i méně fyzicky a inte-  
lektuálně zdatní, pracovití i pohodlnější – zato třeba nápaditější... 
Dobrým příkladem Mezinárodních týdnů proti rasismu je Ně-
mecko, kde se angažuje policie, hasiči, ale i lidé, kteří se rádi 
hýbou – sportovci a tanečnice. Představme si třeba situaci, kdy 
děvčata chodí do kroužku zumby a jedna z nich je Turkyně nebo 
černoška; po čase její kamarádky zjistí, že pro svůj původ má 
i v Německu obtížnější život než ony. Vyjádří jí proto solidaritu 
a společně se vyfotí s nápisem „Pohybem proti rasismu“ a fotku 
umístí na internet. V Německu mají o Týdny proti rasismu zájem 
především muslimové – každoročně se konají akce v asi 1600 me-
šitách a jen asi ve sto kostelích.  
 
V naší husitské církvi spolupracuješ s náboženskou obcí na Žiž-
kově. Jak se daří této spolupráci? 
Již léta rád spolupracuji s místním nízkoprahovým klubem Husita 
i s duchovními Ondřejkou Brabcovou a Zdeňkem Břeněm. Rom-
sko-české bohoslužby se tam konají 1x měsíčně. Sám každoročně  
spolupořádám dvě akce: Valentinskou bohoslužbu pro páry kolem 
14. února a bohoslužbu k výročí romského holocaustu 2. srpna.  
 
Když mluvíme o Romech, ráda bych se zeptala, jak na tebe za-
působil známý seriál Most? Myslíš, že i ta jistá syrovost, po-
psaná tak, jak to část společnosti vidí, může být tou správnou 
cestou? Seriál uškodil, nebo pomohl? 
Seriál Most je zdařilá komedie, v něčem je parodicky přehnaný 
a v něčem upozorňuje na realitu života v sociálně vyloučených 
lokalitách, která se týká jak Romů, tak i neromů. Pozoruhodné 
je, že ti, kdo jsou nejvíce sociálně vyloučeni, například Rom, 
bezdomovec nebo transžena, jsou vylíčeni jako nejsympatič-
tější hrdinové, s nimiž se můžeme ztotožnit a přijmout je za 
své, zatímco představitelé „většiny“ jsou mnohem větší podi-
víni. Současná situace v Chánově je ovšem mnohem lepší, než 
ji seriál líčí, sídliště se v průběhu let podstatně změnilo k lep-
šímu… Forma komedie, která není „smrtelně vážná“, může 

Symbolem hořících svící jsme si připomněli oběti romského ho-
lokaustu při bohoslužbě 1. srpna 2023. Konala se v parku v Praze 
na Žižkově na Náměstí Barikád před téměř dostaveným sborem 
Církve československé husitské, který bude sloužit i jako komu-
nitní centrum, nízkoprahové centrum, zkrátka nový krásný pro-
stor k  setkávání dětí a dospělých. Bohoslužby se zúčastnilo 
množství lidí, včetně bratra patriarchy, pražského biskupa a dal-
ších farářů naší CČSH a také bratra Mikuláše Vymětala z ČCE. 
Mladí krásně tancovali a tryskala z nich radost. Bylo to nakaž-
livé, a tak jsme s nadějí a vírou v dobrou budoucnost naši i těch 
nejmladších odcházeli po skončení domů, jakkoli jsme si vědomi 
složité situace v naší společnosti umocněné rozpoutanou válkou 
Ruska na Ukrajině. O to víc skládáme své životy do rukou našeho 
Pána Ježíše Krista.  Eva Mikulecká 

Na žižkovském setkání  
ke Dni romského holokaustu
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společnosti pomoci i k ozdravování od nebezpečných stereotypů. 
 
Na začátku jsi uvedl, že k tobě patří aktivní přístup. Řekla bych, že 
k tobě patří i určitá vytrvalost a houževnatost, drobné kroky, ve 
kterých se vytrvá. Je jasné, že jedině tak člověk něčeho dosáhne...  
Jak jsem již zmínil, za velmi dobrou možnost pokládám břez-
nové Mezinárodní dny proti rasismu. Ty umožňují pořádat pra-
videlně 1x ročně drobnou či větší veřejnou akci. Když se 
několikrát podaří, tak se z ní časem může stát zvyk, který k lep-
šímu ovlivňuje společenskou atmosféru na konkrétním místě. 
Drobnými pravidelnými kroky lze dojít docela daleko.  
 
Co bys chtěl dodat na závěr? 
Bible je kniha, která člověka vede k akci. Slyší příběhy biblic-
kých hrdinů a má chuť sám také něco udělat. Byl bych rád, 
kdyby takto zapůsobilo i toto číslo Českého zápasu s tématem 
Tolerance. A čtenář, který dojde až sem, může nejen moudře 
pokývat hlavou a říci: „To je jistě pravda“, ale sám se trochu za-

pojit, přispět ke zvýšení tolerance vůči našim bližním na okraji, 
a ke zvýšení citlivosti vůči netoleranci ve společnosti i v církvi. 
Mezinárodní dny proti rasismu k tomu nabízí  mnoho možností. 
Inspirace se dá nalézt na stránkách: www.protirasismu.e-cirkev.cz 

Za rozhovor děkuje Klára Matoušová

V jednom z nejvlivnějších duchovních 
projevů, který kdy zazněl, najdeme slova: 
„I have a dream.“ Martinu Lutheru Kingovi 
naslouchalo tehdy osobně přes 200 000 lidí 
a miliony dalších ho sledovaly v rozhlase 
a televizi. Projev byl označen za jeden 
z nejvýznamnějších rétorických počinů 20. 
století a pod jeho přímým vlivem byl ame- 
rický pastor oceněn Nobelovou cenou míru 
a došlo k radikální proměně postoje ame-
rické společnosti ve věci rasové segregace 
a diskriminace. Půjčím si stejná slova 
a mým přáním je přimět nás k přemýšlení, 
že jsou i další oblasti, ve kterých si jako 
křesťané ponecháváme stereotypní vzorce 
vyjadřované slovy: „Nejsem rasista, ale“.  
Tak tedy: „Mám sen. V mém snu je náš 
kostel narvaný k prasknutí, hlava na hlavě... 
Přímo zde se odehrává shromáždění homo-
sexuálů, leseb, transgender lidí. Potkávám 
na něm svoje děti, ale ve snu vidím i vaše 
děti a děti vašich dětí, ty, které znám jmé-
nem, a roky jsem je u nás v kostele neviděl: 
Dan, Sára, Johanka, Matěj, Filip, Linda, 
Karolína, David, Ela, Matyáš, Anička, 
Péťa, Jirka, i další, které znám i neznám. 
A do mého snění mi někdo klade otázky: 
Mají všichni, co jsou tady, právo na lásku, 
mohou milovat a být milováni? Má můj 
syn právo žít ve vztahu s tím, koho miluje, 
a mít děti, když je homosexuál?... 
Jak se zachovám, až za mnou moje dítě při-
jde a řekne mi: „Tati, jsem jiného pohlaví, 
než jste si mysleli,“ a začne se mi měnit 
před očima: z muže na ženu, z ženy na 
muže? Slyšel jsem všechny ty otázky 

a viděl v mém snu i vás, rodiče, kteří stejně 
jako já nedokážou předem naučené odpo-
vědi, co se smí a nesmí, co je správné, co si 
přeje Bůh a jak se to píše v Bibli, říct do 
tváře vlastnímu dítěti: „Nezlob se, Filipe, 
Johanko, Natane, Aničko, protože ses tak-
hle narodil, narodila, budeš celý život mu-
set žít sám – sama, na děti zapomeň. Sex 
ano, ale jenom v manželství mezi mužem 
a ženou... Ale neboj, mám tě rád, takového, 
jaký jsi, a nezapomeň, Ježíš tě miluje!“ 
Budu skutečně tak rychlý s odpovědí, a po-
kud ne, tak proč? Co se změnilo?  
Do našich úvah, v případě, když se jedná 
o vlastní děti, totiž vstupuje láska. Dokud 
teoretizujeme, co má a nemá dělat druhý 
člověk, podepisujeme bez dlouhého pře-
mýšlení petice za práva či omezení práv 
druhých, protože se nás to přímo netýká, 
jsme si jistí v kramflecích, máme jasno  
– až do okamžiku, kdy za námi přijde naše 
dcera, že je lesba, syn gay, vnuk transgen-
der a naše vnučka po třetím čtvrtém nevy-
dařeném partnerském vztahu je vděčná za 
vajíčko odnošené surogátní matkou, nebo 
za sperma neznámého dárce. Tehdy změ-
níme názor? Možná nezměníme, jenom za-
čneme pochybovat.  
A tady mé snění končí, do reality se vracím 
s úlevou, čeho mě Pán Bůh ušetřil, to přeci 
těm druhým, méně požehnaným, méně 
spravedlivým, neobráceným a nekajícím se 
rodí homosexuálové... já nejsem jako ten-
hle celník – hříšník každým coulem, který 
pochybuje o své sexualitě, není schopen jí 
ve víře čelit, například konverzní terapií. 
Nepoznáváme se náhodou v odpovědi star-
šího z bratrů z Ježíšova podobenství o mar-
notratném synu: Tolik let už ti sloužím 

a nikdy jsem neporušil žádný tvůj příkaz; 
a mně jsi nikdy nedal ani kůzle, abych se 
poveselil se svými přáteli...? 
Víc než v synovi, co utratil otcův majetek, 
poznávám sám sebe ve starším z bratrů. 
V tom slušném, co zůstal doma s tatínkem 
a přitom svou bohorovností a povýšenec-
tvím je k němu stejně neuctivý a necitlivý 
jako mladší bratr. Chybí nám touha, vášeň 
mladších bratrů, i jejich následná lítost nad 
zmarněnými životy, která však jako jediná 
ústí do radosti v náruči milujícího otce. Cír-
kev je plná starších bratrů a sester, ti mladší 
zpravidla zůstávají za jejími branami.   
V povelikonočním evangeliu čteme o tom, 
že Ježíš přišel za svými učedníky, ač byly 
dveře zavřeny, postavil se doprostřed a řekl 
jim: „Pokoj vám“. Je to jeden z nejútěšněj-
ších textů, co můžeme v Bibli najít. Jen na 
to pomyslete: Ježíš přichází za těmi, kteří 
mají schválně zavřené dveře. To oni sami 
je zamkli a odsoudili sami sebe k pobytu  
ve vězení s klíčem uvnitř. Zamkli se i se 
svým strachem, se svou neláskou, se svými 
obavami z každé jinakosti, se svými před-
sudky a neschopností nazřít věci pohledem 
druhých, zamkli se se svojí malověrností. 
Zamknuli sebe, aby nemuseli pochybovat 
o tom, že jiný není jenom svět tam venku, 
ale že jiný je i Bůh v jejich srdcích. A tento 
jiný Bůh navzdory jejich zamčení na deset 
západů přichází, aby je obdaroval poko-
jem, aby proměnil jejich život, aby je vy-
svobodil a pozval na hostinu. Nebojme se 
přijmout Otcovo pozvání do radosti, která 
nekončí, a neupírejme ji nikomu.  

David Frýdl 
Z kázání v Husově sboru ve Vršovicích   

(upraveno a zkráceno)

I have a dream
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Se smíšenými páry – o tom, jak se jim spolu žije, jak vnímají 
odlišnost druhého i o tom, že láska překonává všechny možné hranice... 

ANKETA

Ondřej a Ngoc Thanh Svobodovi 
 
Kdy a kde jste se seznámili a kdy a kde 
jste měli první rande? 
Ondřej: Seznámili jsme se na nejzná-
mější online seznamce, kde já jsem byl 
za účelem seznámení a moje žena za 
účelem vysmívání se zoufalcům, kteří 
tyto služby využívají. 
Jana: S Ondrou jsme se seznámili on-
line, pár týdnů jsme si psali a pak se po-
prvé viděli na procházce Prokopským 
údolím. 
 
Na co si vzpomínáte ze své svatby? 
Ondřej:  Naše svatba se skládala ze 
dvou částí. Odpolední, tradiční česká 
svatba s farářem, a večerní tradiční viet-
namská svatba s diskotékou. Myslím, že 
to bylo velmi zajímavé vždy minimálně 
pro polovinu svatebčanů. 
Jana: Hodně lidí, hodně veselí a lásky. 
Bylo úžasný mít všechny svoje blízké 
pohromadě. A díky tomu, že jsem ne-
měla brýle a moc daleko tedy neviděla, 
neřešila jsem žádné zbytečnosti a mohla 
se vždy jen soustředit na svoje nejbližší 
okolí. 
 
V čem je obohacující, že jste smíšený 
pár? 
Ondřej: Nikdy předtím jsem nedostal 
slevu ve večerce. 
Jana: Jsme otevřenější a tolerantnější 
i v případě, že se nejedná o otázku kul-
turní nebo rodinnou, ale i co se týká na-
šich rozdílných osobností. 
 
Zažili jste naopak problémy s tím, že 
jste smíšený pár? 
Ondřej: Problémy se částečně překrý-
vají s výhodami, jako například nemož-
nost komunikace s částí rodiny, která 
nemluví česky (žel tchyně česky mluví 
obstojně). Vietnamštinu se učím, ale je 
to pro mě velmi těžký jazyk. Předchozí 
zkušenosti s angličtinou a němčinou ne-
můžu využít, protože hlavní problém je 
v intonaci. Například věta „Kamarád je 
zaneprázdněn prodejem špinavého sto-
lu“ je „Bạn bận bán bàn bẩn“ a u kaž-
dého slova záleží pouze na intonaci 
prostředního „a“, jinak jsou slova stejná. 
Jana: Problémy jsou v životě vždycky 

a je jen na nás, jak se k nim postavíme. 
 
Měli jste chuť učit se jazyk toho dru-
hého? 
Ondřej: Manželka se narodila v Česku 
a čeština je pro ni druhý rodný jazyk. Po 
telefonu nikdo její exotický původ ne-
pozná. 
Jana: Já naštěstí rodilý jazyk partnera už 
uměla. Kdyby to bylo ale naopak, měla 
bych zájem učit se vše o partnerově kul-

tuře, včetně jazyku. Hodně záleží, jak ji 
sám chce partner v životě udržet. 
 
Jaké byly největší starosti, které jste 
museli překonat? 
Ondřej:  Standardní dlouhodobé soužití 
partnerů, bez ohledu na jejich rasu. 
Jana: Jednu dobu jsme řešili, zda má 
svatba v našich životech význam. Také 
jak rodina přijme toho druhého. Řešíme 
i otázky ohledně výchovy dětí. No 
a v neposlední řadě se objevují rozdíly 
osobností, např. kdy jeden by chtěl na 
dovolené strávit každou minutu s tím 
druhým a ten zase potřebuje aspoň tro-
chu času sám pro sebe. 
 
Přijímáte kulturu svého partnera za 
svoji vlastní? 
Ondřej: Respektuji kulturu mé ženy 
a chci její odkaz udržet v další gene-

raci, ale neřekl bych, že se přímo cítím 
jako Vietnamec. Na to jsem moc vy-
soký. 
Jana: Částečně ano, ráda si vybírám jen 
to, s čím souhlasím a souzním. 
 
Kvůli čemu jste se naposled pohádali? 
Ondřej:  Kvůli přístupu k výchově na-
šeho budoucího dítěte. Zápletka byla 
jednoduchá - manželky názor byl špatný, 
ale přesto si za ním stála. 

Jana: Partner si dělal starosti, že na cha-
lupě nastydnu a chtěl mě kvůli tomu 
poslat domů. Řekl to ale takovým neur-
čitým způsobem a já si z toho odnesla, 
že ode mě doma něco potřebuje, takže 
jsem se naštvala, že to neřekl napřímo, 
ale schovává to za starost o mě.  
 
Co očekáváte jako pár od budoucnosti? 
Ondřej: Dětí jako maku! 
Jana: Že spolu zvládneme dobré i zlé, 
že k sobě budeme nadále upřímní a ote-
vření, ať už nás potká cokoliv. 
 
Co byste chtěli sami dodat? 
Jana: Je krásné, když člověk najde ně-
koho, kdo ho pozná a bere takového, 
jaký je. Náš vztah sice není dokonalý, 
ale věřím, že se k tomu přibližujeme. 
Však na to máme celý život.
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Lukáš a Eliška Kotlárovi 
 
Kdy a kde jste se seznámili a kdy a kde 
jste měli první rande? 
Lukáš: Kluk z jižní Moravy, Eliška 
z Prahy a nepotkali se v Česku. Co to je? 
Asi osudové setkání v létě roku 2016 
v rumunském Banátu, asi 1000 km od 
našich domovů. O něco blíže jsme se se-
známili večer u kytary, když jsem Elišce 
zahrál písničku Sáro! od Trabandu. Spo-
lečné setkání na podzim toho roku na 
koncertě pražské kapely Vasilův Rubáš 
bylo ale to, které nás dalo dohromady.  
Eliška: Seznámili jsme se v srpnu 2016 
v rumunských horách, na festivalu Banát, 
kde jsme s Lukym dělali dobrovolníky. 
Dohromady jsme se dali až v říjnu na křtu 
desky naší oblíbené kapely.  
 
Na co si vzpomínáte ze své svatby? 
Lukáš: Na naše sliby. Jak z filmové scé-
ny se stala realita, kde jsme si v jednu 
chvíli, před zraky oddávajícího Mikuláše 
Vymětala a našimi nejbližšími slíbili, že 
spolu zůstaneme až do konce našich ži-
votů. Byl to nádherný den, pořádná zá-
bava a byl přesně takový, jaký jsme si 
ho přáli. Rádi si ho připomínáme ze sva-
tebního videa, vzpomínám na každou 
část výjimečného dne, včetně toho, jak 
jsem se ráno učil vázat si motýlka.🙂 
Eliška: Když si vybavím naší svatbu, 
vidím rodinu a přátele a Lukáše. Dobrou 
náladu, energii, neskutečné štěstí a nej-
lepšího oddávajícího. Celý den strašně 
utekl a ráda bych ho prožila znova.  
 
V čem je obohacující, že jste smíšený pár? 
Lukáš: V tom, na kolik nám společný 
život oběma otevřel oči a kolik nového 
nám ukázal. Eliška umí romský jazyk 
líp než já, vaří moje oblíbená romská 
jídla, o romských tradicích by mohla vy-
právět. Naopak já jsem navázal na 
spoustu zvyklostí rodiny Elišky, třeba 
v tom, jak tráví svátky a společné ro-
dinné chvíle. Naše povahy se nezapřou, 
a taky se říká, že protiklady se přitahují, 
a to je někdy obohacující až až :-)  
Eliška: Otvírá to dveře k další kultuře. 
Podobně, jako když člověk někam vy-
cestuje a má šanci mluvit s místními 
a tak postupně nasává atmosféru a zvy-
klosti... Od doby, co se nám narodil syn, 
cítím ještě větší potřebu znát historii 
Romů a další informace, abych mohla 
Tobiášovi buď sama na jeho otázky 
ohledně „romství“ odpovědět nebo nav-
štívit někoho z přátel, aby věděl vše, co 

ho bude zajímat, a vyrostl z něj člověk 
hrdý na to, kdo je... 
 
Jaké byly největší starosti, které jste 
museli překonat? 
Lukáš: Jsem rád, že na starosti nejsem 
nikdy sám a mám v Elišce za jakékoliv 
situace oporu. Nejhorší starostí přiná-
šely chvíle, kdy máte strach o toho dru-
hého a mnohdy nevíte, jak pomoci... 
Eliška: Období po narození syna, kdy se 
u mě vyvinula velmi silná poporodní de-
prese. Najednou tu byla osoba bez ener-
gie, radosti, s těmi nejhoršími myšlenka- 
mi. Luky upozadil své potřeby i emoce 
a byl mi velikou oporou. A až v tu chvíli 
jsme pochopili sílu a váhu svatebního sli-
bu – ve zdraví i v nemoci. Rodina je zkrát-
ka motor, a tak společně jedeme dál... 
 
Přijímáte kulturu svého partnera za 
svoji vlastní? 
Lukáš: S romskou rodinou jsem nikdy 
nežil a v rámci většinové společnosti 
vnímám kulturu společnosti za svou. 
Naopak Eliška mi ukázala, že na své rom- 
ské kořeny nesmím zapomínat, a spo-
lečně hledáme průsečíky, kde se naše kul-
tury setkávají, například na akcích, které 
pořádají Slovo 21 nebo Ara Art.  
Eliška: Spíš ne. Ráda ji ale dál pozná-
vám, vařím tradiční jídla, čtu romskou li-
teraturu atd... 
 
Kvůli čemu jste se naposled pohádali? 
Lukáš: Hádáme se často, ale zpravidla 
o blbostech. Nejčastěji si vyměnujeme ná-
zory o kvalitě provedeného úklidu. V tom 
je Eliška fakt dobrá. Nemyslím v tom há-
dání, ale v kvalitě úklidu 🙂. Na důleži-
tých životních otázkách se shodneme 
vždycky. Víme, kam směřujeme, překva-
pení a nové výzvy nás vždy poteší! 

Eliška: Naposledy jsme se pohádali 
před týdnem ohledně Lukyho příjezdu 
na chalupu za mnou a Tobískem. My-
slela jsem, že přijede ráno, ale dojel až 
odpoledne…  
 
Máte spolu syna Tobiáše. Plánujete 
ještě další děti? 
Lukáš: Syn Tobiáš je úžasný. Věřím, že 
dlouho nebude jedináček. Buď vlastní 
nebo adoptovaný Tobíkův brácha nebo 
ségra by byla skvělá příležitost, jak mít 
rodinu ještě větší... 
Eliška: Určitě! Já bych další miminko 
chtěla z kojeňáku, abychom mohli ně-
komu umožnit vyrůstat v rodině, a je mi 
celkem jedno, že ho porodí někdo jiný. 
Ale uvidíme, jak to nakonec bude.  

Ptal se: Mikuláš Vymětal 
Pokračování v příštím čísle




